

015417

新编

陋巷志

朱子建頌



新编《陋巷志》编纂委员会编

新编陋巷志

新编《陋巷志》编纂委员会 编

齊魯書社

图书在版编目(CIP)数据

陋巷志/新编《陋巷志》编纂委员会编. —济南:
齐鲁书社, 2002. 9

ISBN 7—5333—1093—4

I. 陋… II. 新… III. 颜渊(前 521—前 481)—家族—史料
IV. K820.9

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2002)第 064627 号

新 编 陋 巷 志

新编《陋巷志》编纂委员会 编

*

齐鲁书社出版发行

(社址: 济南经九路胜利大街 39 号 邮政编码: 250001)

山东新华印刷厂印刷

*

787×1092 毫米 16 开本 36.75 印张 38 插页 659 千字

2002 年 9 月第 1 版 2002 年 9 月第 1 次印刷

印数: 1—10000

ISBN7—5333—1093—4
K·314 定价: 160.00 元

新编《陋巷志》编纂委员会

名誉主任 颜世元 张术平 王庆成
名誉顾问 颜秉刚 颜章湖(新加坡)
顾问 王克孝 赵元山 王德金 刘祥德 张连坡 柴林庆
颜荣源(新加坡) 颜锡其(马来西亚) 颜长江(菲律宾)
颜国年(台湾) 颜民强(金门) 颜纯炯(香港)
主任 颜世全
副主任 颜廷淦 颜世谦 颜坚生 颜华燾 国伟
委员 颜景政 颜景琴 颜廷超 颜秉约 颜锡懿 颜银生
颜金训 颜立水 颜本敏 颜光德 颜茂华 颜承孝
颜连才 颜景刚 颜清水(新加坡) 颜进明(马来西亚)
颜德庆(菲律宾) 颜武胜(台湾) 颜伯仁(金门)
颜金炜(香港)

新编《陋巷志》编撰人员

主编 国伟 颜景琴
副主编 薛利民 颜景鹏 颜秉谦
编辑 国伟 颜景琴 薛利民 颜景鹏 颜秉谦 翟盛军
宁廷亮 颜景焕 孙胜利
英文翻译 李天辰

新编《陋巷志》编纂委员会

名誉主任 颜世元 张术平 王庆成
名誉顾问 颜秉刚 颜章湖(新加坡)
顾问 王克孝 赵元山 王德金 刘祥德 张连坡 柴林庆
颜荣源(新加坡) 颜锡其(马来西亚) 颜长江(菲律宾)
颜国年(台湾) 颜民强(金门) 颜纯炯(香港)
主任 颜世全
副主任 颜廷淦 颜世谦 颜坚生 颜华燾 国伟
委员 颜景政 颜景琴 颜廷超 颜秉约 颜锡懿 颜银生
颜金训 颜立水 颜本敏 颜光德 颜茂华 颜承孝
颜连才 颜景刚 颜清水(新加坡) 颜进明(马来西亚)
颜德庆(菲律宾) 颜武胜(台湾) 颜伯仁(金门)
颜金炜(香港)

新编《陋巷志》编撰人员

主编 国伟 颜景琴
副主编 薛利民 颜景鹏 颜秉谦
编辑 国伟 颜景琴 薛利民 颜景鹏 颜秉谦 翟盛军
宁廷亮 颜景焕 孙胜利
英文翻译 李天辰

曲阜市颜子研究会

(2002.8)

名誉会长	张术平	王庆成	尹效英	柳亚峰		
会长	王德金					
副会长	赵元山	李维生	刘祥德	许可	颜世全	张连坡
	柴林庆	颜廷敏	苗润田	颜廷淦	颜秉刚	
理事	(按姓氏笔划为序)					
	孔令绍	孔祥成	孔祥林	孔祥金	王强	白云华
	张东伟	李克	李开儒	沈伟	陈传平	杨宪昌
	孟繁亮	国伟	郭瑞	徐会臣	高士华	韩益
	颜世木	颜世夫	颜世岭	颜世泉	颜世银	颜世新
	颜世德	颜廷明	颜廷雨	颜廷富	颜廷满	颜承孝
	颜承河	颜承建	颜秉忠	颜秉谦	颜振雷	颜景汕
	颜景臣	颜景琴	颜景新			
秘书长	颜世全(兼)					
副秘书长	颜廷淦	颜秉刚	陈传平	孟繁亮	颜承孝	颜景汕
	颜世德					
颜子研究会						
办公室主任	颜景汕					
副主任	王殿民	颜廷雨				
颜氏联谊会						
主任	颜秉刚					
副主任	颜承孝	颜秉谦	颜廷明	颜景焕		
基金委员会						
主任	颜世德					
副主任	颜承河	颜承建	颜景鹏	颜世银	颜世木	颜世新
	颜秉忠	赵为来				
学术委员会						
主任	颜景琴					
副主任	杨宪昌	国伟	王强	颜景鹏	丁晨	

序 言

《陋巷志》是以春秋时期鲁人颜回所居“陋巷”地名命名的志书，它与孔氏家族志《阙里志》一样，在中国地方志中是以圣贤家族历史为对象的专门志书。

古本《陋巷志》始修于明朝正德二年（公元 1507 年），全书八卷。嘉靖二十九年（公元 1550 年）、万历二十九年（公元 1601 年），先后两次增订刊行于世。此后多次重刊，除对宗子世表作了续录，增补了少量名人颂赞及墓志铭外，悉如旧本，对明代以后的历史基本无载。

新编《陋巷志》是曲阜市颜子研究会、曲阜市史志办公室根据 2000 年 5 月马来西亚第六届世界颜氏宗亲联谊大会通过的议案，在继承古本《陋巷志》的基础上，按照新观点、新体例、新方法重新编纂的志书。这是一项具有重要意义的文化工程，它真实而客观地记述了颜氏家族繁衍发展的历史及其对中华民族传统文化的突出贡献。

颜回是孔子的得意弟子，居孔门四科之首。他德行第一，天资聪颖，勤奋好学，循礼行仁，尊师重道。身居陋巷，簞食瓢饮，人不堪其忧，而颜回不改其乐。孔子曾多次称赞他“好学，不迁怒，不贰过”，“其心三月不违仁”，“用之则行，舍之则藏”，“吾见其进，未见其止”，“贤哉，回也！”颜回是中国古代好学乐道的典范，德行的代表，被后世尊为“复圣”。

颜氏居曲阜陋巷，历经两千多年的繁衍迁徙，已成为海内外的名门望族。颜氏后裔名人辈出，忠烈志士彪炳千秋，文化成就灿烂辉煌，在中华民族的历史长河中留下了光辉的篇章。

新编《陋巷志》虽是一部家族志，其意义却远远超出了家族的范

畴。它的编纂,是对中国优秀传统文化的发展作出的新贡献。我相信,该书的出版发行,对于加强海内外颜氏宗亲的团结,促进祖国统一,继承和发扬优秀传统文化,建设有中国特色的民族先进文化,推动中华民族的伟大复兴,都将产生积极的影响。是为序。

安作璋

2002年6月

Preface

History of the Humble Alley is a history book named after the humble alley where Yan Hui of the Lu State lived in the Spring and Autumn Period. Like *History of Queli*, a history book of the Kong clan, it is a special history book about the clan of sages and men of virtue.

The compilation of the ancient version of *History of the Humble Alley* began in the 2nd year in the reign of Zhengde of the Ming Dynasty (1507 A.D.). The whole book consists of eight volumes. In the 29th year in the reign of Jiajing (1550 A.D.) and in the 29th year in the reign of Wanli (1601 A.D.), it was respectively revised and printed. Hereafter, it was reprinted many times. The revised version remains almost the same as the old one except that it has made some continued records of the pedigree of the eldest sons, added some praising words by the notables and some inscriptions from memorial tablets. But it makes almost no records of things happened after the Ming Dynasty.

The newly compiled *History of the Humble Alley* is sponsored by both Yanzi Studies Institute and History Office of Qufu City. It is compiled on the basis of the ancient version and in accordance with the proposal passed at the 6th World Friendship Conference of the Yan Clan, which was held in Malaysia in the May of 2,000. In addition, it is compiled in a new way, in a new layout and with a new point of view. The compilation of this history book is a cultural project of great significance. It has truly and objectively recorded the multiplying and developing of the Yan clan and its outstanding contributions to the traditional Chinese culture.

Yan Hui was a favorite disciple of Confucius. Confucius classified his disciples into groups of moral integrity, speech, administration and knowledge of ancient cultures and Yan Hui ranked first in moral integrity. He was both intelligent and diligent. He abided by rites and practiced benevolence. He showed respect to his teacher and attached importance to the Way. He lived in a humble alley; he had only a single bamboo bowl of rice to eat and a single gourd of water to drink. Others would have found this unendurably

depressing, but Yan Hui's optimism remained unaffected at all. Confucius once and again praised him, saying, "Hui was eager to learn. He did not vent his anger upon an innocent person, nor did he make the same mistake twice." "In his heart for three months Hui does not lapse from benevolence." "When wanted, he goes to work; when set aside, he lives quietly." "I have seen him go on, but never have I seen him stop." "Virtuous indeed is Hui!" In China's ancient time, Yan Hui was a model in his fondness for learning and hot pursuit of the Way, and he was a representative in moral integrity. People of later generations respected him as "a Second Sage".

The Yan clansmen have been living in the Humble Alley of Qufu. After 2,000 years' moving and multiplying, the clan has become one of fame and prestige both at home and abroad. Among its descendants, a large number of renowned persons have come forth; martyrs and people with lofty ideals are shining through the ages. Their cultural achievements are great and have written a splendid chapter in the long history of the Chinese nation.

Though the newly compiled *History of the Humble Alley* is a history book of a single clan, its significance has gone beyond that. Its compilation has made new contributions to the development of the Chinese traditional culture. I am fully convinced that, the publication of this history book will exert a positive influence in strengthening the unity of the Yan clansmen both at home and abroad, in promoting the unification of our motherland, in inheriting and developing the fine traditional culture, in building the advanced national culture with Chinese characteristics and in promoting the great resurgence of the Chinese nation.

An Zuozhang
In June, 2002

编辑说明

一、新编《陋巷志》(以下称本志),由山东省曲阜市颜子研究会、曲阜市史志办公室主编。

二、本志坚持“实事求是”、“秉笔直书”的原则,存真求实,述而不论,力求客观、科学地记述颜回以及颜氏家族的历史。采用篇、章、节、目体。首列《概述》、《大事记》,综述历史,纲领全志。下设《颜氏与陋巷》、《复圣颜子》、《颜氏宗族》、《文物遗存》、《文化成就》和《颜氏名人》,共6篇22章56节,分别记述颜氏起源、颜子生平及研究、颜氏宗族繁衍与迁徙、颜氏文物遗存、文化成就、历代颜氏名人等,以供读者了解颜子以及颜氏后裔的历史与现状。卷末设《附录》,辑录有关文献资料,佐证史实。

三、本志根据地方志体例要求,采用记、志、传、述、图、表、录诸体,以志体为主,图、表或置卷首,或随文插入有关篇章。

四、本志上限起自颜回出生,即公元前521年,个别情况适当上溯;下限止于2002年7月31日。

五、本志以颜氏家族历史为记载对象,不受地域限制,海内外凡涉及颜氏后裔的人、事、物等,符合条件者均可入志。

六、人物入志,遵照“生不立传”原则,只收录逝世人物;对在世人物,按“以事系人”的方法给以适当记载。宗族部分,各地代系传递谱载不一者,遵照原谱所记,诸说并存。

七、本志所涉及历史地名、人名、职官、计量单位,均据历史资料实录。古今地名不同者,括注今名。对历史上有争议的地名,只记古名,不注今名。民国以前用中国历史纪年,括注公元年份,月、日依照

史载旧历；民国元年以后，年月日均用公元纪年。

八、本志资料来源：古籍、文献、族谱及采访、征集资料，国内外学术界出版的有关著作，汇集的有关资料及报刊资料，经过核实以后入志。凡引用古籍资料者，先引原文，注明出处，文字过于艰深者，用现代语体文阐述大意。其余资料除必要外不再注明出处。

目 录

概 述	(1)
大 事 记	(5)

第一篇 颜氏与陋巷

第一章 陋巷概述	(27)	第一节 颜氏起源	(31)
第一节 陋巷之始	(27)	第二节 颜氏仕鲁	(33)
第二节 陋巷变迁	(29)	第三节 鲁春秋望族	(35)
第二章 鲁国颜氏	(31)		

第二篇 复圣颜子

第一章 生 平	(37)	第四节 克己归仁	(55)
第一节 陋巷简居	(37)	第三章 历代褒扬	(62)
第二节 师从孔子	(38)	第一节 帝王祀封	(62)
第三节 随师周游	(40)	第二节 名人赞颂	(66)
第四节 回归鲁国	(43)	第四章 颜子研究	(75)
第二章 德 行	(45)	第一节 古人阐述	(75)
第一节 睦友尊师	(45)	第二节 现代研究	(82)
第二节 敏而好学	(47)	第三节 研究资料与学术著作	(84)
第三节 处贫乐道	(50)		

第三篇 颜氏宗族

- | | | | |
|-----------------------|-------|---------------------------|-------|
| 第一章 繁衍与迁徙 | (87) | 附:颜氏先人繁衍华南地方之
经过 | (168) |
| 第一节 宗子世系 | (88) | 第二章 谱牒 | (178) |
| 第二节 宗子后裔迁徙 | (96) | 第三章 宗亲联谊 | (194) |
| 第三节 颜氏十六户 | (105) | 第一节 联谊组织 | (194) |
| 第四节 部分外徙后裔概况
..... | (119) | 第二节 联谊活动 | (229) |

第四篇 文物遗存

- | | | | |
|----------------|-------|----------------|-------|
| 第一章 颜 庙 | (241) | 第一节 沿革 | (276) |
| 第一节 建筑 | (241) | 第二节 建筑 | (276) |
| 第二节 石刻 | (246) | 第三节 管理 | (277) |
| 第三节 祭祀 | (250) | 第三章 颜 林 | (282) |
| 第四节 各地宗祠 | (250) | 第一节 曲阜颜林 | (282) |
| 第五节 其他文物 | (267) | 第二节 其他林墓 | (283) |
| 第二章 颜 府 | (275) | | |

第五篇 文化成就

- | | | | |
|-------------------------|-------|-------------------------|-------|
| 第一章 家 训 | (289) | 第三章 文 学 | (308) |
| 第一节 颜含与《靖侯成规》
..... | (290) | 第一节 颜延之诗文创作
..... | (309) |
| 第二节 颜延之与《庭诰》 | (290) | 第二节 颜之推与《观我生赋》
..... | (313) |
| 第三节 颜之推与《颜氏家训》
..... | (291) | 第三节 颜真卿诗文创作
..... | (314) |
| 第二章 哲 学 | (295) | 第四节 颜仁郁与“颜长官诗”
..... | (317) |
| 第一节 儒学传家 | (295) | 第五节 颜光敏诗文创作
..... | (319) |
| 第二节 颜钧与“大中哲学”
..... | (297) | | |
| 第三节 颜元与“实学” | (303) | | |

Contents

Introduction	(1)
Major Events	(5)

Book One The Yan Clan and the Humble Alley

Chapter One An Introduction of the Humble Alley	(27)
I. The origin of the Humble Alley	(27)
II. The changes of the Humble Alley	(29)
Chapter Two The Yan Clan in the Lu State	(31)
I. The origin of the Yan Clan	(31)
II. The Yan Clansmen took office in Lu	(33)
III. A clan of fame and prestige in Lu in the Spring and Autumn Period	(35)

Book Two Yanzi

Chapter One His Life and Career	(37)
I. Living simply in the Humble Alley	(37)
II. Taking Confucius as his teacher	(38)
III. Traveling from state to state with Confucius	(40)
IV. Returning to the Lu State	(43)
Chapter Two His Virtuous Conducts	(45)
I. Being good to friends and respectful to his teacher	(45)
II. Being keen in and fond of learning	(47)
III. Living in poverty but taking delight in seeking the Way	(50)
IV. Restraining oneself and returning to the rites	(55)
Chapter Three Praises Given in the Past Dynasties	(62)
I. Emperors offered sacrifices and granted titles and territories	(62)
II. Famous people praised him	(66)
Chapter Four Studies on Yanzi	(75)
I. The ancients' expositions	(75)
II. Research in the modern time	(82)

III. Research data and academic works	(84)
---	------

Book Three The Yan Clan

Chapter One: Her Multiplying and Migration	(87)
I. The pedigree of the eldest sons	(88)
II. The migration of the eldest sons' descendants	(96)
III. The sixteen households in the Yan clan	(105)
IV. A survey of the descendants of some emigrated clansmen	(119)
Appendix: How the ancestors of the Yan clan multiplied in South China	(168)
Chapter Two: Pedigree Documents	(178)
Chapter Three: The Clansmen Friendship Union	(194)
I. Her organizations	(194)
II. Her activities	(229)

Book Four The Remains of Cultural Relics

Chapter One: Yanzi Temple	(241)
I. Its building	(241)
II. Stone carvings	(246)
III. Offering sacrifices	(250)
IV. Yanzi Temples in other places	(250)
V. Other cultural relics	(267)
Chapter Two: Yanzi Mansion	(275)
I. Its history	(276)
II. Its building	(276)
III. Its management	(277)
Chapter Three: Yanzi Forest	(282)
I. Yanzi Forest in Qufu	(282)
II. Other forests and cemeteries	(283)

Book Five Cultural Achievements

Chapter One: Family Instructions	(289)
I. Yan Han and <i>Jing Hou Cheng Gui</i>	(290)
II. YanYanzhi and <i>Ting Gao</i>	(290)
III. Yan Zhitui and <i>Family Instructions of the Yan Clan</i>	(291)
Chapter two: Philosophy	(295)
I. Following Confucianism by generations	(295)
II. Yan Jun and <i>Dazhong Philosophy</i>	(297)
III. Yan Yuan and <i>Shixue</i> (Real Learning)	(303)